

**ИНСТИТУТ НАУЧНОЙ ИНФОРМАЦИИ  
ПО ОБЩЕСТВЕННЫМ НАУКАМ  
РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК  
(ИНИОН РАН)**

# **БЛИЖНИЙ И ПОСТСОВЕТСКИЙ ВОСТОК**

**НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ**

**Выходит 4 раза в год**



**№ 2 (2)  
2023**

Учредитель  
Институт научной информации по общественным наукам  
Российской академии наук

*Редакция*

**Аватков В.А.** – главный редактор, д-р полит. наук, ИНИОН РАН, Москва, РФ

**Крылов Д.С.** – заместитель главного редактора, ИНИОН РАН, Москва, РФ

**Останин-Головня В.Д.** – заместитель главного редактора, ИНИОН РАН, Москва, РФ

*Редакционная коллегия*

**Андронова И.В.** – д-р экон. наук, РУДН, Москва, РФ

**Асанканов А.А.** – д-р ист. наук, академик НАН КР, Бишкек, Киргизская Республика

**Воробьев С.В.** – д-р ист. наук, Да МИД РФ, Москва, РФ

**Долгов Б.В.** – д-р ист. наук, ИВ РАН, Москва, РФ

**Ирхин А.А.** – д-р полит. наук, Севастопольский государственный университет, Севастополь, РФ

**Каширина Т.В.** – д-р ист. наук, МГЛУ, Москва, РФ

**Койчуманова Ч.У.** – д-р ист. наук, член-корреспондент НАН КР, Бишкек, Киргизская Республика

**Курылёв К.П.** – д-р ист. наук, РУДН, Москва, РФ

**Лункин Р.Н.** – д-р полит. наук, ИЕ РАН, Москва, РФ

**Макаров О.С.** – д-р юрид. наук, Белорусский институт стратегических исследований, Минск, Республика Беларусь

**Малышева Д.Б.** – д-р полит. наук, ИМЭМО РАН, Москва, РФ

**Мигранян А.А.** – д-р экон. наук, ИЭ РАН, Москва, РФ

**Панин В.Н.** – д-р полит. наук, Институт международных отношений Пятигорского государственного университета, Пятигорск, РФ

**Пономарева Е.Г.** – д-р полит. наук, МГИМО МИД России, Москва, РФ

**Сафрастян Р.А.** – д-р ист. наук, ИВ НАН РА, Ереван, Республика Армения

**Сейдуманов С.Т.** – д-р социол. наук, академик НАН РК, Алматы, Республика Казахстан

**Феофанов К.А.** – д-р полит. наук, Да МИД РФ, Москва, РФ

**Штоль В.В.** – д-р полит. наук, Да МИД РФ, Москва, РФ

Журнал «Ближний и Постсоветский Восток» включен в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ).

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций, свидетельство о регистрации СМИ: ПИ № ФС 77-85544 от 27 июня 2023 г.

Мнение авторов может не совпадать с мнением редакции.

DOI: 10.31249/j.2949-2408.2023.02.00

ISSN 2949-2408

© ИНИОН РАН, 2023

**INSTITUTE OF SCIENTIFIC INFORMATION  
FOR SOCIAL SCIENCES  
OF THE RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES**

# **MIDDLE & POST-SOVIET EAST**

**ACADEMIC JOURNAL**

**4 issues per year**



**N 2 (2)  
2023**

Founder  
Institute of Scientific Information for Social Sciences  
of the Russian Academy of Sciences

*Editorials*

**Vladimir A. Avatkov** – Editor-in-Chief, INION RAN, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russian Federation

**Danila S. Krylov** – Deputy Editor-in-Chief, INION RAN, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russian Federation

**Vasily D. Ostanin-Golovnya** – Deputy Editor-in-Chief, INION RAN, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russian Federation

*Editorial board*

**Inna V. Andronova** – RUDN University, Moscow, Russian Federation

**Abylabek A. Asankanov** – Academician of the National Academy of Sciences of the Kyrgyz Republic, Bishkek, Kyrgyz Republic

**Sergey V. Vorobiov** – Diplomatic Academy of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation, Moscow, Russian Federation

**Boris V. Dolgov** – Institute of Oriental Studies, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russian Federation

**Alexander A. Irkhin** – Sevastopol State University, Sevastopol, Russian Federation

**Tatiana V. Kashirina** – Moscow State Linguistic University, Moscow, Russian Federation

**Cholpon U. Koichumanova** – Corresponding Member of the National Academy of Sciences of the Kyrgyz Republic, Bishkek, Kyrgyz Republic

**Konstantin P. Kurylev** – RUDN University, Moscow, Russian Federation

**Roman N. Lunkin** – Institute of Europe, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russian Federation

**Oleg S. Makarov** – Belarusian Institute for Strategic Studies, Minsk, Republic of Belarus

**Dina B. Malysheva** – IMEMO, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russian Federation

**Aza A. Migranyan** – Institute of Economics, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russian Federation

**Viktor N. Panin** – Institute of International Relations, Pyatigorsk State University, Pyatigorsk, Russian Federation

**Elena G. Ponomareva** – MGIMO University, Moscow, Russian Federation

**Ruben A. Safrastyan** – Institute of Oriental Studies, National Academy of Sciences of the Republic of Armenia, Yerevan, Republic of Armenia

**Serik T. Seidumanov** – Academician of the National Academy of Sciences of the Republic of Kazakhstan, Almaty, Republic of Kazakhstan

**Konstantin A. Feofanov** – Diplomatic Academy of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation, Moscow, Russian Federation

**Vladimir V. Shtol** – Diplomatic Academy of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation, Moscow, Russian Federation

The journal is registered by the Federal service for supervision of communications, information technology, and mass media, certificate: ПИ № ФС 77-85544.

Opinions of the authors may not coincide with ideas of editorial.

## СОДЕРЖАНИЕ

<b>Койчуманова Ч.У.</b> Общность исторических судеб как фактор единения народов Центральной Азии.....	7
<b>Штоль В.В.</b> Империя как прошлое и будущее России .....	26
<b>Долгов Б.В.</b> Сирийский опыт социального развития.....	42
<b>Веденеев И.Н.</b> Курды как фактор нестабильности на Ближнем Востоке на начало 2023 г. (на примере Иракского Курдистана) .....	66
<b>Крылов Д.С.</b> Влияние технологий рефлексивного управления на инклюзивную архитектуру безопасности на Ближнем Востоке .....	80
<b>Енокян А.В.</b> Регион Южный Кавказ и его внешнеполитическая значимость для Российской Федерации .....	98
<b>Митрофанов Н.М.</b> Специфика экономической трансформации Киргизии и Таджикистана в постсоветский период .....	116
<b>Сурков А.Н.</b> Изменение модальности ирано-саудовских отношений как фактор мирового рынка нефти.....	138
<b>Авдеева В.С.</b> Исламское право: роль европейского правового универсализма в дестабилизации мусульманского мира.....	149

## CONTENTS

<i>Cholpon U. Koichumanova.</i> Civil Society as Factor of Stability of Interethnic Relations in Kyrgyzstan .....	7
<i>Vladimir V. Shtol.</i> Empire as Past and Future of Russia .....	26
<i>Boris V. Dolgov.</i> Syrian Experiment of Social Development.....	42
<i>Ivan N. Vedeneev.</i> Kurds as Factor of Instability in Middle East at Beginning of 2023 (by Example of Iraqi Kurdistan) .....	66
<i>Danila S. Krylov.</i> Impact of Reflexive Control Technologies on Inclusive Security Architecture in Middle East .....	80
<i>Artyom V. Yenokyan.</i> South Caucasus and Its Foreign Policy Significance for Russian Federation .....	98
<i>Nikita M. Mitrofanov.</i> Specifics of Economic Transformation of Kyrgyzstan and Tajikistan in Post-Soviet Period .....	116
<i>Andrey N. Surkov.</i> Changing Modality of Iranian-Saudi Relations as Factor in World Oil Market .....	138
<i>Varvara S. Avdeeva.</i> Islamic Law: Role of European Legal Universalism in Destabilizing Muslim World .....	149